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امیرعلی ابوالفتح مطرح کرد: 
مذاکره تنها راه توافق است

یک تحلیلگر مسائل بین الملل در خصوص 
ارزیابی از نارضایتی غربی ها از به نتیجه نرسیدن 
مذاکرات احیای برجام اظهار داشت: طبیعی 
است وقتی مذاکرات نتیجه نداده طرفین 
همدیگر را مقصر جلوه دهند. غرب )یعنی 
آمریکا و سه کشور اروپایی و اتحادیه اروپا( 
تلاش می کنند ایران را مانع انجام توافق جلوه 
دهند؛ در مقابل ایران هم تاکید می کند غرب 
مانع انجام توافق بوده بنابراین این رفتارها 
طبیعی است. امیرعلی ابوالفتح گفت: فارغ از 
بررسی ادعای طرفین، واقعیت امر این است، 
کشوری که تحریم شده ایران و کشوری که 
تحریم کرده آمریکاست. آمریکا باید تحریم ها 
را بردارد. باید یک پیام به دنیا متبادر کند که 
اگر ایران تعهدات برجامی خود را اجرا کند، از 
مزایای اقتصادی برجام بهره مند می شود. این 
بر عهده دولت آمریکاست تا سرمایه گذاران 
خارجی با ایرانی ها همکاری کنند، سرمایه آورده 
و بهره مندی اقتصادی ایران تامین شود. وی 
افزود: دولت آمریکا این کار را انجام نمی دهد 
و به بهانه های دیگر بر تحریم ها می افزاید. برای 
یک کمپانی خارجی آسیایی یا اروپایی رغبتی 
وجود ندارد با کشوری قرارداد ببندد که هر روز 
به یک بهانه ای تحریم می شود. به خصوص یک 
بار این اتفاق سرشان آمده است. جایی که ایران 
به تمام تعهدات خود درباره برجام عمل کرده 
اما دولت آمریکا بی دلیل از برجام بیرون آمد و 
خسارت سنگینی به کمپانی های خارجی زد. 
این کارشناس مسائل بین الملل بیان کرد:  آن ها 
مجبور شدند سرمایه های خود را خارج کنند. 
تعهداتی که انجام داده، تاسیساتی که ساخته 
بودند،  پیش بینی هایی که در حوزه تجارت و 
بازار خودشان کرده بودند را از دست دادند. پس 
این بر عهده آمریکاست. تا الان هم نه اشاره ای 
کرده و نه رفتاری نشان داده است که تمایلی 
دارد به برجام بازگردد. همه این مواردی که 
گفته شد، راه را برای رسیدن به توافق می بندد. 
اگر مسئولیت این داستان را به گردن ایران 
بیندازند، چیزی عوض نمی شود. تا بهره مندی 
اقتصادی ایران از برجام تایید و تضمین نشود، 
دلیلی ندارد که ایران به تعهداتش بازگردد. ایران 
همه چیز را به برجام ۲۰۱۵ بازگرداند اما اینکه 
همه اقتصاد ایران به بهانه حقوق بشر زیر تحریم 
بماند، چه فایده و نفعی برای ایران دارد؟ ابوالفتح 
در این خصوص که در مقابل صحبت های طرف 
اروپایی که از نرسیدن به توافق ناراحت بود، 
دلیل خوش بینی آقای امیرعبداللهیان در تماس 
با امیر قطر که گفت روند مذاکرات برای ما مثبت 
است چیست، عنوان کرد:  به همان اندازه که 
آمریکا ایران را مقصر می داند یا ایران آمریکا را 
مقصر می داند، آمریکایی ها موضع بدبینانه ای 
نسبت به آینده برجام دارند، برعکس ایران 
موضع خوشبینانه ای نسبت به برجام دارد. 
از نظر ایران اگر آمریکا اراده کند و به برجام 
برگردد، خیلی راحت است. همان طور که دونالد 
ترامپ یک کاغذ را امضا کرد و از برجام خارج 
شد، جو بایدن می تواند یک کاغذ را امضا کرده 
و به برجام برگردد. وی افزود: سابقه آن هم 
وجود دارد. آقای بایدن یک کاغذ امضا کرد 
و آمریکا به پیمان پاریس بازگشت.  همین 
کار را می تواند در مورد ایران انجام دهد. ایران 
چون خوشبین است، فرض را بر آن گذاشته که 
آمریکایی ها می خواهند حسن نیت نشان دهند. 
یعنی راه وجود دارد و مسیر مسدود نیست. حالا 
اینکه آمریکایی ها این کار را انجام نمی دهند، 
بحث جداگانه ای است. این کارشناس مسائل 
بین الملل مطرح کرد: سهم مربوط به ایران 
آماده و حاضر است به تمام تعهدات برجامی 
خود برمی گردد و نکته بعدی آنکه تمام تعهدات 
ایران درباره برجام قابل راستی آزمایی بوده و 
آژانس متر و ترازوی خود را می آورد و دانه دانه 
این  تعهدات را متر و وزن کرده و اعلام می کند 
اورانیوم غنی شده اینقدر و تعداد سانتریفیوژ 
هم به این تعداد است و به راحتی می تواند 
راستی آزمایی کند که ایران به تعهدات خود 
عمل کرده است. وی تصریح کرد: بنابراین 
چون طرف ایرانی توانایی آن را دارد که تعهدات 
برجامی را انجام دهد ابراز خشنودی می کند. 
اما ۵۰ درصد ماجرا مربوط به آمریکایی هاست 
که مانع می شوند. از این جهت قابل درک است 
که چرا آقای امیرعبداللهیان، حتی آقای ظریف 
یا آقای روحانی ابراز خشنودی و امیدواری 
می کردند. مثلا آقای روحانی گفت، بازگشت 
آمریکا به برجام در عرض نیم ساعت امکان پذیر 
است. واقعیت این است که حرف آقای روحانی 
درست است اما آمریکایی ها نمی خواهند این 
کار را انجام دهند. تحلیلگر مسائل بین الملل در 
تحلیل شکل ادامه مذاکرات با درخواست هایی 
که هر دو طرف دارند تاکید کرد: مذاکرات جنگ 
اراده ها بوده و زورآزمایی و کشمکش وجود 
دارد. به قول معروف دو طرف دارند با همدیگر 
کشتی می گیرند. اما مذاکرات ادامه دارد. اگر 
نشست های دوحه نتیجه بخش نباشد یک 
شهر و یک فرمول دیگر انتخاب می شود. حتی 
اگر مذاکرات برجام شکست قطعی بخورد، باز 
هم باید مذاکره کنند. چون پلن بی و چیزی جز 
مذاکره وجود ندارد. نه ایران و نه آمریکایی ها 
گزینه ای به جز مذاکره ندارند. ممکن است 
مذاکرات مدتی فریز شود، همان طور که الان در 
وین فریز شده است. اما به یک شهر دیگر رفته و 
با دستوری دیگر مذاکره می کنند. با این امید که 
این بن بست رفع شود. حالا ممکن است توافق 
شش ماهه اتفاق بیفتد یا ممکن است ده سال 

طول بکشد. 
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عبدالرضا فرجی  راد
تحلیلگر مسائل بین الملل

 نگذاریم پرونده ایران را 
به شورای امنیت بکشانند 

مذاکرات دوحه با توجه به امیدهای نسبی که به رغم شک 
و تردیدها چه از طرف ایرانی و چه آمریکایی به آن بسته شده 
بود، بی نتیجه و خیلی زود به پایان رسید. این موضوع در داخل 
و خارج از کشور تاثیرگذار بود و عکس العمل ها چه در سطح 
اتحادیه اروپا آقای جوزپ بورل و معاونش آقای مورا و سه کشور 
 E3 .اروپایی و آمریکا منفی بود که البته درجات متفاوتی داشت
بسیار تندتر واکنش نشان داد، آمریکایی ها هم تا حدودی این 
چنین اما جوزپ بورل با احتیاط بیشتری سخن گفت. در ایران اما 
تلاش شد تا اعلام کنند همچنان امید وجود دارد و مذاکرات ادامه 
خواهد داشت و به دنبال تعیین زمان جدید هستند. در مجموع 
می توان گفت که وضعیت مناسبی پیش نیامده است برای خروج 
از این شرایط لازم است هرچه سریع تر زمان مذاکرات بعدی در 
همین دوحه مشخص شود تا جوی که به وجود آمده از بین برود و 
طبیعتا دو طرف باید انعطاف هایی نشان دهند تا این مذاکرات به 
سرانجام برسد. چقدر خوب است این اتفاق هر چه زودتر و پیش 
از سفر آقای بایدن به منطقه، فلسطین اشغالی و عربستان انجام 
شود. اگر توافق صورت نگیرد احتمال زیادی وجود دارد که طرح 
اسرائیلی موسوم به »ناتوی عبری- عربی« مجددا در دستور کار 
قرار بگیرد و آمریکا را هم برای حمایت از این طرح مجاب کنند. به 
یاد دارید که در زمان اعلام خبر از سرگیری مذاکرات کشورهایی 
همچون مصر و اردن با اظهارنظرهایی از ملحق شدن به این طرح 
عقب نشینی کرده و اعلام کردند به عضویت طرح ضدایرانی 
نخواهند پیوست. حتی خود آمریکایی ها هم اعلام کردند که به 
دنبال حمایت از طرح ضدایرانی در منطقه خاورمیانه نیستند. 
من فکر می کنم دوباره این تفکر اوج بگیرد به ویژه اینکه به تاریخ 
سفر جو بایدن به منطقه نیز نزدیک می شویم و احساس می کنم 
لابی هایی در این حوزه فعال شده اند. عدم نتیجه بخش بودن 
مذاکرات در دوحه یک نقطه عطف را در جریان مذاکرات مرتبط 
با برجام ایجاد کرد و آن تشکیل جلسه شورای امنیت در خصوص 
قطعنامه ۲۲3۱ بود که در جریان آن سخنرانی های تندی علیه 
ایران صورت گرفت و در حال ارسال این پیام به ایران هستند که 
اگر مذاکرات به نتیجه نرسد و با توجه به میزان غنی سازی در 
ایران و خاموش شدن دوربین های فراپادمانی آژانس، طرف غربی 
به سمت شورای امنیت و قطعنامه حرکت خواهد کرد. تصور من 
این است که نباید اجازه دهیم مساله به این نقطه برسد. ممکن 
است یک محاسباتی وجود داشته باشد که غرب درگیر تحولات 
مرتبط با جنگ اوکراین و کمبود انرژی است و به سمت برخورد با 
ایران پیش نخواهد رفت هرچند این محاسبات بی تاثیر نیست اما 
غرب حاضر است هزینه تصمیم خود برای صدور قطعنامه علیه 

ایران را هم در این شرایط بپذیرد .

یــادداشـــت

 مدیرانی که برای دولت 
انتخاب شدند متناسب با 
شرایط و مشکلات جامعه 
نبودند. نکته مهم در این زمینه 
این است که اگر سیاست گذاری 
به خوبی انجام نشود حتی اگر 
مدیر قوی نیز انتخاب شود 
نمی تواند مشکلات را حل کند. 
این در حالی است که برخی از 
مدیرانی که انتخاب شدند از 
توانایی و تخصص کافی نیز 
برخوردار نبودند. آثار انتخاب 
این گونه مدیران نیز در شرایط 
کنونی به خوبی مشهود است

در زمینه های اجتماعی و 
سیاسی اقدامات چندانی  رخ 
نداده است. اقدام مثبتی که رخ 
داده است این  که دولت ارتباط 
خود را با برخی کشورهای 
همسایه تقویت کرده است. 
این اقدام خوب است اما قابل 
اتکا نیست. در شرایط کنونی 
رابطه ما با کشورهای همسایه 
با چالش هایی مواجه است و 
به همین دلیل احتمال اینکه ما 
بتوانیم در آینده رابطه نرمی با 
همسایگان داشته باشیم  زیاد 
امیدوارکننده نیست

من معتقدم در شرایط 
کنونی  چه برجام امضا 
شود وچه نشود زیاد 
تفاوتی به حال کشور ندارد. 
شاید اگر برجام امضا 
شود یک پول وارد کشور 
شود. اشکال ما این است 
که سیاست های داخلی ما 
متناسب با سیاست های 
خارجی نیست و اگر 
در عرصه بین المللی 
مطالباتی را مطرح می کنیم 
در سیاست های داخلی 
زمینه های آن مطالبه را 
فراهم نمی کنیم

»آرمان ملی«-  احسان انصاری: اغلب شعارها در 
دوران انتخابات ریاست جمهوری اقتصادی بود و به 
همین دلیل اغلب انتظارات از دولت نیز اقتصادی بوده 
است. در چنین شرایطی کارنامه فرهنگی، اجتماعی و 
سیاسی دولت تحت تأثیر مشکلات معیشتی و سیاست 
خارجی کشور قرار داشته است. این در حالی است که 
در شرایط کنونی جامعه و سپهر سیاسی در ایران با 
چالش هایی مواجه است. »آرمان ملی« برای تحلیل و 
بررسی عملکرد دولت در یک سال گذشته با مهندس 
سیدمصطفی هاشمی طبا گفت وگو کرده است. هاشمی 
طبا معتقد است: »دولت به دلایل مختلف در اولویت 
بندی ها دچار  مشکل بوده است. البته این موضوع 
تنها مختص به دولت نیست و بلکه شامل مجلس نیز 
می شود. واقعیت این است که برخی رویکردها در کشور 
سال هاست به صورت اشتباه دنبال شده تا به نقطه ای 
رسیده که امروز در آن قرار داریم. زمان آن فرا رسیده 
که در رویکردهای اشتباه گذشته تجدید نظر کنیم. 
این در حالی است که به نظر می رسد دولت در چنین 
مسیری قرار نگرفته و سیستم جبرانی را در دستور 
کار قرار نداده است.« در ادامه ماحصل این گفت وگو 

را می خوانید. 

 دولت در آستانه یک سالگی قرار دارد. ارزیابی 
شما از عملکرد دولت رئیسی در سال گذشته چگونه 

به  موفق شد  دولت  بود؟آیا 
وعده هایی که به مردم داده 

عمل کند؟
آقای رئیسی در طول یک سال 
گذشته فعالیت زیادی داشتند و 
به صورت فعال در نقاط مختلف 
کشور حضور پیدا کردند. از سوی 
دیگر مسافرت های خارجی خوبی 
هم داشتند و موفق شدند ارتباطات 
خارجی خوبی نیز به خصوص با 
همسایگان ایجاد کنند. با این وجود 
نکته مهمی که در این زمینه وجود 
دارد این است که دولت در ابتدا باید 
مسائل اصلی کشور را شناسایی 
می کرد و سپس تلاش می کرد 
مسائل اصلی کشور را حل کند. 
اولویت بندی درباره مشکلات کشور 
در شرایط کنونی از اهمیت زیادی 

برخوردار است. در مقطعی دولت تصمیم گرفت ارز4۲۰۰ 
تومانی را حذف کرد. با این وجود نمی توان درباره این تصمیم 
به صورت صریح اظهار نظر کرد و عنوان کرد که حتمأ خوب و 
یا حتمأ بد است. باید منتظر ماند تا نتیجه آن مشخص شود. 
بنده در ابتدایی که این تصمیم گرفته شد زیاد اعتقادی به 
این موضوع نداشتم. روش حل مسائل اقتصادی از طریق بالا 
و پایین کردن سیاست های پولی رویکرد صحیحی نیست 
و پاسخگو نیست. این وضعیت به خصوص در کشور ما که 
حجم نقدینگی زیاد است. یکی از نکات مهمی که دولت باید 
در دستور کار خود قرار می داد بودجه کشور است. این بودجه 
انقباضی نبود و بلکه باید اصلاح می شد. حجم بودجه بالا بود. 
این در حالی است که با توجه به چالش هایی که امروز در 
اقتصاد کشور وجود دارد بودجه باید شکل انقباضی تری به 
خود می گرفت. در مسائل مرتبط با بانک ها و برداشت هایی 
که صورت می گرفت نیز باید این رویکرد دنبال می شد. 
من نگران مشکلاتی در کشور هستم که بازگشت پذیر 
نیست. مسائلی مانند مهاجرت، آب، خاک، آلودگی های 
زیست محیطی که در کشور وجود دارد و مشکلاتی که در 
استان هایی مانند خوزستان وجود دارد از اهمیت زیادی 
برخوردار است. برخی از مسائل بازگشت پذیر است و در 
مقابل برخی از مسائل بازگشت ناپذیر است. به عنوان 
مثال مشکلاتی که در زمینه آب، محیط زیست و یا استان 

خوزستان داریم بازگشت ناپذیر 
است. موضوع کالا برگ که در 
دستور کار دولت قرار گرفته اقدام 
خوبی است. هر چند به نظر می رسد 
به عقب می افتاد شاید دولت قصد 
دارد با تغییر سیاست های پولی 
این چالش را مرتفع کند. به همان 
اندازه که دولت پول بیشتری در 
بازار پخش کند به همان اندازه 
گرانی بیشتر خواهد شد. گرانی 
یک امر مسری است و به بخش های 
دیگر جامعه نیز سرایت خواهد 
کرد. من معتقدم دولت تلاش 
خوبی کرده اما اینکه نتیجه خوبی 
به همراه داشته یا نه موضوع دیگری 
است. ضمن اینکه مسائل اصلی 

کشور مغفول مانده است. 
 چرا دولت در اولویت بندی 
نسبت به مشکلات کشور با  

مشکل مواجه بوده است؟مگر دولت نسبت به وضعیت 
کشور و چالش های موجود شناخت نداشت؟

دولت به دلایل مختلف در اولویت بندی ها دچار  مشکل 
بوده است. البته این موضوع تنها مختص به دولت نیست و 
بلکه شامل مجلس، نیز می شود. 
برخی  که  است  این  واقعیت 
رویکردها در کشور سال هاست 
به صورت اشتباه دنبال شده تا به 
نقطه ای رسیده که امروز در آن قرار 
داریم. زمان آن فرا رسیده که در 
رویکردهای اشتباه گذشته تجدید 
نظر کنیم. این در حالی است که 
به نظر می رسد دولت در چنین 
سیستم  و  نگرفته  قرار  مسیری 
قرار  کار  دستور  در  را  جبرانی 
نداده است. واقعیت این است که 
اولویت های اصلی کشور فراموش 
شده است. این در حالی است که 
اولویت های نخست کشور دارای 
اهمیت زیادی است و باید به آن 

پرداخته شود. 
رئیسی  که  مدیرانی   
انتخاب کرد در طول یک سال گذشته چه عملکردی 
با شرایط و  داشته اند؟آیا این مدیران متناسب 
چالش های کشور انتخاب شده اند؟آیا آنها توانسته اند 

که  کنند  حرکت  مسیری  در 
چالش های کشور کاهش پیدا 

کند؟
نکته مهم در این زمینه این است 
که اگر سیاست گذاری به خوبی 
انجام نشود حتی اگر مدیر قوی نیز 
انتخاب شود نمی تواند مشکلات 
را حل کند. این در حالی است 
که برخی از مدیرانی که انتخاب 
شده اند از توانایی و تخصص کافی 
نیز برخوردار نبودند. آثار انتخاب  
این مدیران نیز در شرایط کنونی 
به خوبی مشهود است. نکته دیگر 
انسان  باشد  زیاد  اینکه کار که 
توانایی حمل آن را ندارد. این 
وضعیت در وزارت صمت وجود 
دارد. به اندازه ای کار بازرگانی این 
وزارتخانه از نظر داخلی و خارجی 

و در شرایط تحریم زیاد بوده که اصلأ وزیر نمی تواند درباره 
صنعت فکر کند. البته طرحی مبنی 
بر تشکیل وزارت بازرگانی مطرح 
شده که امیدواریم زودتر به نتیجه 
برسد. در چنین شرایط هر فردی 
که به جای وزیر صمت قرار داشته 
باشد کاری از دستش برنمی آید 
و نمی تواند مشکلات را حل کند. 
نمونه دیگر وزارت راه و شهرسازی 
است. در شرایط کنونی ما در راه های 
هوایی، زمینی و راه آهن با  مشکلاتی 
جدی مواجه هستیم. مشکلاتی 
که به سادگی نیز حل نخواهد شد. 
در چنین شرایطی وزیر مسکن به 
دنبال این است که در یک سال یک 
میلیون مسکن بسازد که از ابتدا 
نیز مشخص بود که تحقق چنین 
چیزی  سخت است. دولت در ابتدا 
باید اولویت های خود را مشخص 
می کرد  تلاش  و سپس  می کرد 
براساس این اولویت ها برنامه های خود را تنظیم کند. این در 
حالی است که در عمل چنین اتفاقی رخ نداد و اولویت های 

دولت مشخص نشد. دولت نمی تواند همه چیز را با هم انجام 
بدهد. از ابتدا نیز به همین شکل بود و قصد داشتیم همه چیز 
را با هم انجام بدهیم. در چنین شرایطی مشخص است که 
به نتیجه نمی رسیم. به همین دلیل باید در چند مسأله مهم 
کشور مشخص شود و سپس با اولویت بندی و برنامه ریزی 

به آنها رسیدگی شود. 
 اغلب شعارهای آقای رئیسی در دوران انتخابات 
اقتصادی بود و به همین دلیل انتظارات از دولت ایشان 
نیز بیشتر اقتصادی بوده است. با این وجود مسائل 
سیاسی و اجتماعی نیز از اهمیت زیادی برخوردار 
است. آیا دولت سیزدهم در زمینه اجتماعی و سیاسی 

کارنامه قابل قبولی از خود ارائه کرد؟
واقعیت این است که در زمینه های اجتماعی و سیاسی 
اقدامات چندانی  رخ نداده است. اقدام مثبتی که رخ داده 
است این  که دولت ارتباط خود را با برخی کشورهای 
همسایه تقویت کرده است. این اقدام خوب است اما قابل 
اتکا نیست. در شرایط کنونی رابطه ما با کشورهای همسایه 
با چالش هایی مواجه است و به همین دلیل احتمال اینکه 
ما بتوانیم در آینده رابطه نرمی با همسایگان داشته باشیم  
زیاد امیدوارکننده نیست. دولت باید تلاش کند با همه 
کشورهایی که می تواند برای ایران مفید باشد ارتباط برقرار 

کند. 
 رویکرد دولت رئیسی در زمینه سیاست خارجی 
چه  به  هسته ای  مذاکرات  و 
صورت بوده است؟آیا دولت 
موفق شد از فرصت هایی که در 
مذاکرات وجود داشت به سود 
اقتصاد کشور و به دست آمدن 

توافق استفاده کند؟
می کردند  عنوان  قبل  دولت 
همه تحریم ها را لغو خواهند کرد. 
دست  می کردند  گمان  ایشان 
ایشان است که چنین ادعایی را 
مطرح می کردند. دولت قبل تلاش 
زیادی نیز در این زمینه انجام داد اما  
یکباره با به قدرت رسیدن ترامپ 
در آمریکا همه چیز به هم ریخت 
وآمریکا از برجام خارج شد. اگر 
قصد داریم برجام به نتیجه برسد 
باید شرایط طرف مقابل را نیز در 
نظر بگیریم. در شرایط کنونی نیز 
برجام دو طرف دارد. نکته مهمی که در این زمینه وجود دارد 
که شیوه مذاکره ما با آمریکا است. مذاکره با واسطه نمی تواند 
ما را به نتیجه مطلوب برساند. در ماه های گذشته همواره 
مذاکرات با واسطه صورت گرفته است. این در حالی است که 
کشورهای واسطه همواره به منافع خود توجه می کنند. اگر 
قرار است طرفین به یک نتیجه برسند اینکه واسطه تعیین 
می کنند بدترین کار است و کار را خراب می کند. این در 
حالی است که در دولت روحانی ایران و آمریکا به صورت 
مستقیم با هم مذاکره کردند و اگر مشکلی نیز وجود داشت از 
بین رفت. واقعیت این است که من معتقدم در شرایط کنونی 
چه برجام امضا شود وچه نشود زیاد تفاوتی به حالی کشور 
ندارد. شاید اگر برجام امضا شود یک پول وارد کشور شود. 
در نتیجه اگر قرار بوده این رویکرد به نتیجه برسد باید این 
اتفاق رخ می داد. اشکال ما این است که سیاست های داخلی 
ما متناسب با سیاست های خارجی نیست و اگر در عرصه 
بین المللی مطالباتی را مطرح می کنیم در سیاست های 
داخلی زمینه های آن مطالبه را فراهم نمی کنیم. سیاست 
داخلی باید مکمل سیاست خارجی باشد و نه اینکه سیاست 
خارجی ما با چالش های جدی مواجه باشد. همه انتقاداتی 
که در زمینه وضعیت معیشتی به دولت روحانی وارد بود و 
منتقدین دولت را تحت فشار قرار داده بودند امروز به دولت 

رئیسی منتقل شده است. 

     سیدمصطفی هاشمی طبا در گفت وگو با»آرمان ملی«:   

دریچــــه
رویترز به نقل از مقام ایرانی: 

 دنبال توافقی هستیم که ۱۰۰ درصد 
در راستای منافع ملی ایران باشد

خبرگزاری رویترز در گزارشی با مطرح کردن دیدگاه 
چند مقام ایرانی، به آخرین تحولات مذاکرات احیای توافق 
هسته ای و چشم انداز آن پرداخت.  خبرگزاری رویترز در 
گزارشی درباره ازسرگیری مذاکرات غیرمستقیم برجامی 
میان آمریکا و ایران که به تازگی در قطر برگزار شد، آورده 
است: مذاکرات غیرمستقیم میان تهران و واشنگتن در قطر 
درباره حفظ توافق هسته ای ۲۰۱۵، روز چهارشنبه بدون 
پیشرفت به پایان رسید. ایران عزم آمریکا را زیر سوال برده 
است. اما دو مقام رسمی و یک سیاستمدار ایرانی با اشاره 
به اینکه سختی مذاکرات موجب دلسردی ایران نخواهد 
شد، گفتند، ایران به دنبال دیپلماسی است. رویترز در ادامه 
بدون اشاره به نام این افراد نوشت: یک مقام ایرانی در این باره 
گفت، منطقه در حال تغییر است، اتحادها در حال تغییرند. 
اسراییل به دنبال عادی سازی روابط با کشورهای عربی 
است و آمریکایی ها از این تحولات حمایت می کنند. این 
خبرگزاری در ادامه به نقل از این مقام ایرانی نوشت: این  موارد 
تهدیدهایی جدی هستند که باید خنثی  شوند. دشمنان ما 
دعا می کنند که مذاکرات هسته ای پایان بیابند. اما این اتفاق 
نخواهد افتاد. رویترز نوشت: یک مقام ایرانی دیگر می گوید، 
»پیام نشست دوحه]به کشورهای حاشیه خلیج فارس ساده 
بود؛ برخلاف ادعای اسراییل، ایران به دیپلماسی به عنوان 
راهکاری برای تمامی مسائل، از مسائل هسته ای گرفته تا 
منطقه ای و فراتر از آن، باور دارد. این خبرگزاری همچنین 
نوشت: دومین مقام ایرانی ای که به دیدگاه او اشاره شد، 
همچنین می گوید، »ما هیچ عجله ای نداریم. جمهوری 
اسلامی با توافق یا بدون آن دوام خواهد آورد. برنامه هسته ای 
ما هر روز پیشرفت می کند. گذر زمان به نفع ماست. ولی ما 
توافقی می خواهیم که ۱۰۰ درصد در راستای منافع ملی ما 
باشد. ما یک توافق خوب می خواهیم.« مذاکرات دو روزه 
ایران و آمریکا با هماهنگی انریکه مورا، نماینده اتحادیه اروپا 
در مذاکرات که به طور غیرمستقیم در دوحه انجام شده، پایان 
یافت و طرف ها به رایزنی ها طبق روال گذشته ادامه خواهند 
داد. مورا در این باره در صفحه توییترش نوشته بود: دو روز 
مذاکرات نزدیک در دوحه بر سر برجام داشتیم. متأسفانه 
هنوز پیشرفتی که تیم اتحادیه اروپا به عنوان هماهنگ کننده 
نسبت به حصول آن امیدوار بودند، به دست نیامده است. ما به 
کار با ضرورت بیشتر برای بازگرداندن ثبات منطقه ای و توافق 
کلیدی عدم اشاعه هسته ای به مسیر خود ادامه خواهیم 
داد.  حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه ایران اخیرا در 
گفت وگویی با همتای قطری اش درباره مذاکرات ضمن تشکر 
از حسن میزبانی قطر اظهار داشت: ارزیابی ما از مرحله اخیر 
مذاکرات در دوحه مثبت است. وزیر امور خارجه کشورمان 
افزود: تاکید می کنم که ما برای رسیدن به توافقی خوب، قوی 
و پایدار جدی هستیم و در صورت واقع بینی آمریکا، توافق 
دست یافتنی است.  امیرعبداللهیان در ادامه اظهار داشت: 
مذاکره کننده ارشد ما همواره با ابتکار عمل و در مسیر تحقق 
توافقی قابل قبول گام برمی دارد و ما بر ادامه مذاکره تا رسیدن 

به توافق مبتنی بر واقع بینی مصمم هستیم. 

     زمان آن فرارسیده که در رویکردهای اشتباه گذشته تجدید نظر کنیم           دولت در اولویت بندی مسائل با چالش مواجه است
     مسائل اصلی کشور از چشم دولت مغفول مانده است        سیستم جبرانی در دستور کار دولت قرار ندارد

     برخی مدیران دولت متناسب با چالش های کشور انتخاب نشد ه اند      
   آثار انتخاب مدیران ضعیف در شرایط کنونی مشهود است 

 مذاکره با واسطه نمی تواند ما را 
به نتیجه مطلوب برساند 


